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Dr. Bolvári-Takács Gábor, a Matáv Szimfo-
nikus Zenekar ügyvezetô igazgatója el-
mondta, hogy  a zenekar hátterét biztosító
Távközlési Zenei Alapítvány 10 éve mûkö-
dik a Matáv Rt. kizárólagos fenntartásában.
1992-ben vette át a Matáv másik két társin-
tézménytôl – a Magyar Postától és az An-
tenna Hungáriától – az akkori Magyar Pos-
ta Szimfonikus Zenekarának mûködtetését.
Az elmúlt évtized számos változást hozott a
zenekar életében: arculata átalakult, mûvé-
szi színvonala jelentôs mértékben fejlôdött.
Ez alatt az idô alatt a zenekar élvezhette
mindazon elônyöket, melyek a kötetlenebb
(nem állami) gazdálkodásból fakadtak: a
fenntartó meghatározta a minôségi arculat-
váltást, amihez biztosította a szükséges
anyagi feltételeket. Ez az együttmûködés
egészen a múlt évig nagyobb fennakadások
nélkül mûködött. Ekkor azonban a távközlé-

si piac liberalizációja új helyzet elé állította
a fenntartót, melynek következtében  csök-
kenteniük kellett a zenekar számára nyújtott
anyagi támogatást. A Matáv vezetôi úgy
gondolták, hogy a kiszámítható jövô meg-
tervezésének érdekében a szükséges lépése-
ket már 2002-ben megteszik. Hosszas
egyeztetô folyamat és egyeztetô munka után
a zenekar támogatása a 2001. évi 356 millió
forintról 300 millióra csökkent, tehát az inf-
lációval szemben még kevesebb lett a támo-
gatás összege. Az ebbôl fakadó bevételki-
esés következtében az alapítvány saját be-
vételeivel együtt összesen 386 millió forint-
tal gazdálkodhat 2002-ben, ami 100 millió
forinttal kevesebb az elmúlt évi mûködési
költségnél. A zenekar mûvészeti vezetése és
ügyvezetése az új helyzethez alkalmazkod-
va új programot készített, amelyben az eddi-
gi értékek megtartása mellett a minél takaré-

kosabb megvalósításra törekszik. Az átala-
kítás keretében a 89 zenekari státusszal mû-
ködô Matáv Szimfonikus Zenekarból 17 ta-
got elbocsátottak, így az együttes 72 fôvel
dolgozik tovább. Elbocsátások történtek to-
vábbá az adminisztrációban, valamint mini-
malizálták a dologi kiadásokat is. Az újon-
nan kialakított zenekari struktúra lehetôvé
teszi, hogy az együttes továbbra is szimfoni-
kus zenekarként mûködjön.  A jövedelmek
valamelyest emelkedtek, mert olyan megol-
dásokat kellett találni, amelyek az államnak
fizetendô járulékokat csökkentik és így több
fizethetô ki a zenekari tagoknak. A vezetés
tudatában van annak, hogy milyen nehéz
helyzet elé állítja az elbocsátott tagokat, de
a zenekar színvonalas továbbmûködése ér-
dekében ezt a lépést meg kellett tennie. Va-
lamennyi elbocsátott kollégától közös meg-
egyezéssel váltak meg, akik olyan juttatá-
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Szerkezeti átalakítások, bérletstruktúra változásai,
partner-kapcsolatok bôvítése

A Matáv Szimfonikus Zenekar és Zeneház április 25-i sajtótájékoztatója

Elhunyt dr. Vasadi Balogh Lajos. Lezá-
rult egy hosszú és sokoldalú életút, amely a
zene világában karmesterként, zongora- és
orgonamûvészként eltöltött évtizedeket ta-
kar. Zeneszerzôként írt operát, szimfonikus
és kamarazenét, kantátát, versenymûvet.
Otthonosan mozgott a tudomány és a mûvé-
szet más területein is. Mégis most, amikor a
Matáv Szimfonikus Zenekar nevében bú-
csúztatom, életútjának elsôsorban azon sza-
kaszára irányítom a figyelmet, amelyet a
jogelôd Postás Zenekarban töltött. Ez nem
pusztán udvariassági gesztus: a karnagy úr
25 éven át látta el a zenekar vezetését, s mint
ilyen, ô a leghosszabb ideig mûködött zene-
igazgató.

Budapesten született 1921-ben. Tanulmá-
nyait a Nemzeti Zenedében és a Zeneakadé-
mián végezte. Elôadómûvészként 1944-ben
lépett elôször színpadra. Több mint tíz éven át
pedagógusként dolgozott, majd mûvészi
munkássága vezetôi feladatokkal párosulva
teljesedett ki. 1953-tól a Mávag Mûvész-
együttes vezetôje, késôbb évekig az Operaház
karmestere. 1958-ban veszi át a Postás Szim-
fonikus Zenekar irányítását, mint zeneigazga-
tó. 37 éves volt ekkor.

Mit talált itt? Meglehetôs bizonytalansá-
got, pedig a Postás Zenekar 1957-ben már
fennállásának fél évszázados évfordulóját
ünnepelte. A II. világháború utáni évek
azonban alaposan próbára teszik a muzsiku-
sokat. A zenekar 1950-ben a furcsán értel-
mezett takarékosság és a helytelen kultúrpo-
litika következtében majdnem teljesen meg-
szûnik, de egy év múlva szerencsére ismét
folytathatja munkáját. A mûvészi irányítást
helyettes karnagyok végzik, a szervezômun-
kát nem segítik az 1956-os forradalom poli-
tikai következményei sem. Nehéz és bizony-
talan esztendôk után veszi át Vasadi Balogh
Lajos a Zenekar vezetését. Mûködése idején
megszilárdul az együttes helyzete. Újra
megszaporodnak a belföldi szereplések, a
bérletek elôvételben elkelnek. A külföldi
turnék, hangversenykörutak a határainkon
túl is ismertté teszik a muzsikusokat. Az
együttes bekapcsolódik az Országos Filhar-
mónia hálózatába, megindulnak az ifjúsági
hangversenyek.

A végzett munkát elismerések követik:
Vasadi Balogh Lajost 1966-ban fôzeneigaz-
gatói ranggal, 1979-ben Érdemes Mûvész
címmel tüntetik ki. De a legnagyobb elisme-

rés számára maga a zenekar. Az ô alapozó és
szervezô munkájának köszönhetô, hogy az
együttes késôbb a Magyar Posta Szimfoni-
kus Zenekaraként Lukács Ervinnel, majd
Medveczky Ádámmal arathat további sike-
reket. Ez a folyamat vezetett a Matáv Szim-
fonikus Zenekar léttrejöttéhez.

1997-ben a zenekar, fennállásának 90. év-
fordulóján négy ünnepi elôadást tartott. Eze-
ken a három korábbi és a jelenlegi mûvészeti
vezetô, Ligeti András dirigált. Vasadi Balogh
Lajos, Liszt Ferenc mûveinek interpretálásá-
val, ekkor vezényelte utoljára a Matáv Szim-
fonikusokat. A színpadtól három évvel késôbb
búcsúzott, önálló zongoraesttel.

A sors kiszámíthatalan. A Muzsika címû
lapban nemrég még Gratulálunk címmel ol-
vashattuk Vasadi Balogh Lajos 80. születés-
napi köszöntését, s most ugyanez a szöveg
Búcsúzunk felirattal jelent meg. Búcsúzunk
tehát, de tudjuk, hogy a karnagy úr mindad-
dig velünk marad, amíg gazdag életmûvének
elemei körülöttünk vannak.

Nyugodjon békében!

Bolvári-Takács Gábor

(Elhangzott 2002. június 10-én, 
dr. Vasadi Balogh Lajos búcsúztatásán, 
a Farkasréti temetôben.)
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sokban részesültek, melyek némileg enyhí-
tik kárukat. A zenekari vezetés az új költ-
ségvetési program keretében fokozottab-
ban törekszik más, eddig ki nem használt
bevételi források bevonására, melyben ez-
úttal szerepet juttatnak az állami források
igénybe vételének is. Mindezek ellenére a
Matáv költségvetésébôl – az általa finan-
szírozott egyéb területek mellett – még
mindig igen jelentôs összeget fordít szim-
fonikus zenekarának fenntartására, ami azt
bizonyítja, hogy hosszú távon gondolkodik
és szüksége van egy állandóan színvonalas
produkciókat nyújtó zenekar fenntartására,
amely idén ünnepli fennállásának 95. év-
fordulóját.

A következô évad bérleteirôl, koncertjei-
rôl és vendégmûvészeirôl Ligeti András tá-
jékoztatta a sajtó képviselôit. Elmondta,
hogy a Zeneakadémiára szóló bérletek szá-
ma négyrôl háromra, valamint az egy bérle-
ten belüli hangversenyek száma hatról ötre
csökkent. Három – egyéb helyszíneken fel-
hangzó – koncertre szól az MTA Koraesti
bérlet, az MTA Kamarabérlet, valamint a
Nemzeti Múzeum Kamarabérlete. Az egyes
bérleteken belül található koncertek közül
kettô megtalálható a zenekar más bérlet-
konstrukciójában is. Ezeket a korlátozáso-
kat a zeneigazgató egyrészt azzal indokolta,
hogy az együttes sokszor sajnálja, ha egy jól
sikerült hangverseny után nem játszhatja el
többször a jól elôadott mûveket, másrészt
pedig a közönségnek is könnyebb lesz a vá-
lasztás. Ligeti András ugyanakkor nem ta-
gadta, hogy a repertoár összetételét érintô
mûsorkorlátozási intézkedéseknek pénzügyi
okai is vannak.

A Matáv Szimfonikus Zenekar elvállalta,
hogy közremûködik a következô Szigeti Jó-
zsef Nemzetközi Hegedûversenyének zene-
kari döntôjében. Csakúgy, mint a Liszt Fe-
renc Nemzetközi Zongoraversenyen, ezen a
fórumon is jelezni kívánja, hogy felelôsség-
gel viseltetik a fiatal tehetségek iránt, akik-
kel együtt mûködve nagy szerepet kíván
vállalni a tapasztalat-átadásban. A jövô
évadra külön hangversenyt terveznek, me-
lyen a hegedûverseny és a legutóbbi Magyar
Televízió Nemzetközi Karmesterversenyé-
nek gyôzteseit együtt léptetnék föl.

A zenekar vezetése az új bevételi források
kihasználása érdekében erôsítette partnerkap-
csolatait: a zenekar új bérlettel kapcsolódik  a
Magyar Nemzeti Múzeum fennállásának 200.
évfordulóját megünneplô programokhoz, öt-
éves közszolgálati szerzôdést írt alá a Ferenc-
városi Önkormányzattal, amelynek alapján az
együttes 2003-tól normatív állami támogatás-
ra válik jogosulttá. Ennek keretében a zenekar
állandó fellépôje lesz a Ferencvárosi Nyári
Játékoknak. Szintén öt éves szerzôdést kötött
a Vajdahunyadvári Nyári Zenei Fesztiválon
való közremûködésre és folytatja együttmû-
ködését a Francia Intézettel.

Az együttes zeneakadémiai elôadásainak
száma a következô évadban az eddigiekhez
képest kevesebb lesz, ugyanakkor önálló –
Matáv Zeneházbéli – bérlet-sorozatot kapott
a Benkó Dixieland Band, a Budapest Ragti-
me Band és a Ghymes Együttes. A Nemzeti
Múzeum Kamarabérlet mûsorával teljesen
megegyezô új kamarabérleti sorozatot indí-
tanak, amely az MTA Kamarabérlet elneve-
zést kapta. Ez – nevével ellentétben – szintén
zenekari és zenekar által kísért mûveket tar-

talmaz. A szólisták szinte majdnem minden
esetben – ezúttal nem anyagi megfontolásból
– a zenekar mûvészei közül kerülnek ki:
Környei Zsófia, Dienes Gábor, Gyarmati
László, Bársony Péter. Ez utóbbi brácsaszó-
lam-vezetô Varga Istvánnal együtt közre-
mûködik Richard Strauss Don Quijotéjának
hangszerszólóinak elôadásában is. A Matáv
Szimfonikus Zenekar ezzel is azt kívánja
megmutatni, hogy tagjai között nem egy
olyan található, aki szólistaként is megállja
helyét. 

Ligeti András az elbocsátásokra visszatér-
ve elmondta, hogy márciusban igen félt attól,
hogy a márciusi meghallgatások és annak kö-
vetkezményei pszichésen és szakmailag egy-
aránt megviselik a zenekart. Most nem kis
meghatottsággal és büszkeséggel idézte fel,
hogy azok a zenészek, akik tudták, hogy né-
hány nap múlva már nem játszhatnak a zene-
karban, a legproblematikusabb idôszakban, a
Budapesti Tavaszi Fesztivál hangversenyein
teljes odaadással játszottak, hozzájárulva ez-
zel a zenekar – Ligeti szerint – legjobban si-
került hangversenyeihez. Elmondta, hogy
nem volt más választása, mint elfogadni a
megváltozott gazdasági helyzetre visszave-
zethetô létszámcsökkentést. A hetvenkét fôre
csökkentett létszámú zenekarral ugyanakkor
továbbra is lehetôség van színvonalas nagy-
zenekari koncertek tartására (megfelelô szá-
mú kisegítôvel) és kisebb létszámú együttest
igénylô mûveket bemutatni. 

A megváltozott feltételek mellett a veze-
tôség megpróbálja az ebbôl fakadó új hely-
zetet a zenekar számára a lehetô legelônyö-
sebben kihasználni.

Várkonyi Tamás
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Valóban túl az életveszélyen?
Visszatekintés a MATÁV Szimfonikus Zenekarnál lezajlott létszámcsökkentésre

A 2001 nyara óta eltelt idôben a MATÁV Szimfonikus Zenekar érdekképviselete bebizonyította: 

ésszerû érvekkel meg lehetett akadályozni a zenekar megfelezésére irányuló törekvéseket.

Tudom, az érdeklôdôk számára csalódás
lesz a következô néhány mondat elolva-
sása, de én eddig sem akartam, és ezután
sem akarok személyeskedni, vádaskodni,
ezért semmilyen bizonyíthatatlan feltéte-
lezésrôl, a létszámleépítés sokak által
vélt hátterérôl nem kívánok írni. Úgy hi-
szem: a jövô érdekében mindig célszerû
feláldozni a „jól odamondás” pillanatnyi
dicsôségét. 

Azt gondolom: kizárólag az eredmény
igazolja valamely munka sikerességét.
Az eredmény pedig ez: a 49-es zenekari
létszámot tartalmazó igazgatói terv he-
lyett ma a MATÁV Szimfonikus Zene-
kar 72 fôállású zenekari tagból áll. 

Sajnos, minden igyekezetünk ellenére
meg kellett válnunk 14 kollégánktól. Kö-
zülük öten szakmai, vagy elônyugdíjba
mentek, ketten pedig szülô nôk helyén,

egy ideig továbbra is velünk dolgoznak.
A maradék hét kolléga helyzete a legne-
hezebb, hiszen ôk az utcára kerültek, 3
havi végkielégítéssel kaptak csak többet,
mint amit a törvények elôírnak.

A következôkben az eltelt idôszak né-
hány, általam fontosnak tartott tényét
írom le idôrendben:

1. A Távközlési Zenei Alapítvány Ku-
ratóriumának elnöke – amikor bejelentet-




